

جعل الجمعية العامة للأمم المتحدة متساوية بين الرجال والنساء (جندياً): ما الذي سيتطلبه الأمر؟

الأربعاء، 3 أيار/مايو 2023

ملخص

مع 24 بالمثل فحسب من الممثلات الدائمات، فإن الجمعية العامة للأمم المتحدة بعيدة كل البعد عن التمثيل المتساوي بين الرجال والنساء (الجندي). ففي العام الماضي، اعترفت الجمعية العامة بهذه المشكلة رسمياً في القرار رقم 269/76 الذي أعلن يوم 24 حزيران/يونيو اليوم العالمي للمرأة في الدبلوماسية.

وعلى عكس البرلمانات في جميع أنحاء العالم، حيث يرد نقاش ووعي بالحاجة إلى تمثيل أكبر للمرأة، لا تبذل جهود متضافرة بين الدول الأعضاء في الأمم المتحدة لضمان مشاركة المزيد من السفيرات (الممثلات الدائمات) في الجمعية العامة، التي تسمى "برلمان العالم". وبالمثل، لا ترد حصص جنديرية أو قواعد أخرى بشأن إشراك النساء في الوفود الوطنية لدى الجمعية العامة.

أنا أشجع الجميع... على إعادة الالتزام ببذل كل ما في وسعنا لتعزيز قضية الدبلوماسيات إلى أن نحقق التكافؤ في كل منظمة من منظمات الأمم المتحدة ومجلس الأمن والجمعية العامة.

السيدة أمينة محمد

نائب الأمين العام

ستستعرض جلسة الإحاطة هذه البيانات المتعلقة بتمثيل النساء في الجمعية العامة وتنظر في السبل التي يمكن بها تحسين تعيين السفراء لدى الأمم المتحدة للمساعدة في تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية). وتعتبر جلسة الإحاطة خطوة مهمة نحو حملة من أجل جمعية عامة للمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) بقيادة اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة للاتحاد البرلماني الدولي.

وبالاقتراف من خبرة الاتحاد البرلماني الدولي في دعم المزيد من النساء في السياسة، وأفضل الممارسات من المؤسسات الأخرى ذات الصلة، سيناقش المشاركون السبل التي يمكن بها للبرلمانات أن تساعد في جعل الجمعية العامة وغيرها من الهيئات المتعددة الأطراف أكثر مساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية).



الأسئلة الرئيسية:

- كيف يمكن للبرلمانات المساعدة في ضمان تعيين المزيد من السفيرات في الجمعية العامة؟
- هل يمكن للأمم المتحدة أن تفرض قواعد على الوفود الوطنية إلى الجمعية العامة لتحسين نوعية الجندر؟
- كيف يمكن للبرلمانات ممارسة إشراف أقوى على تعيينات السفراء في الأمم المتحدة؟

المتحدثون:

- **السيناتور أندرييس غريفروي**، سيناتور من بلجيكا، الرئيس الحالي للجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة للاتحاد البرلماني الدولي
- **سعادة السفيرة لاشي زارا ستوفيا**، الممثلة الدائمة لبلغاريا لدى الأمم المتحدة، رئيسة المجلس الاقتصادي والاجتماعي
- **السيدة سوزانا ماكوررا**، مؤسسة صوت القائدات العالميات للتغيير والشمولية، ووزيرة خارجية الأرجنتين السابقة، والرئيسة السابقة لهيئة الأركان للأمين العام للأمم المتحدة بان كي مون

وللحصول على معلومات، يرجى التواصل عبر البريد الإلكتروني التالي: ny-office@ipu.org



Making the UN General Assembly gender equal: what will it take?

Wednesday, 3 May 2023

Summary

With only 24 percent of women Permanent Representatives, the UN General Assembly is far from gender equal representation. Last year, the General Assembly recognized this problem formally in resolution 76/269 proclaiming 24 June the [International Day of Women in Diplomacy](#).

Unlike parliaments around the world, where there is discussion and awareness of the need for greater representation of women, there is no concerted effort among UN member States to ensure that more women ambassadors (Permanent Representatives) sit in the General Assembly, the so-called “parliament of the world.” Likewise, there are no gender quotas or other rules on the inclusion of women in national delegations to the General Assembly.

I encourage all ... to recommit to doing everything in our power to promote the cause of women diplomats until we achieve parity in every United Nations organization, the Security Council and General Assembly.

Ms. Amina Mohammed
Deputy Secretary-General

This briefing will review the data on women’s representation in the General Assembly and consider the ways in which the appointment of ambassadors to the UN could be improved to help achieve gender equality. The briefing is an important step toward a campaign for a gender equal General Assembly led by the IPU Standing Committee on United Nations Affairs.

Borrowing from the IPU’s experience of supporting more women in politics, and best practices from other relevant institutions, participants will discuss the ways in which parliaments can help make the General Assembly and other multilateral bodies more gender equal.

Leading questions:

- How can parliaments help ensure more women ambassadors are appointed to the General Assembly?
- Can the UN impose rules on national delegations to the GA to enhance gender quality?
- How can parliaments exercise stronger oversight of ambassadorial appointments to the United Nations?

Speakers :

- Senator **Andries Gryffroy**, Senate of Belgium, Acting Chair of the IPU Standing Committee on United Nations Affairs
- H.E. Ambassador **Lachezara Stoeva**, Permanent Representative of Bulgaria to the United Nations, President of the Economic and Social Council
- Ms. **Susanna Malcorra**, Founder of Global Women Leaders Voices for Change and Inclusion, former Foreign Minister of Argentina and former Chief of Staff to UN Secretary-General Ban Ki-moon

For information, please contact: ny-office@ipu.org